



## Journal of Foreign Legislation and Comparative Law. -2024

ISSN 1991--3222

URL - <http://jzsp.jes.su>

All right reserved

No. 4 Volume 20. 2024

# Transformation of the State Jurisdictional Immunity in a Comparative Legal Context

**Kirill Naletov**

*Institute of Legislation and Comparative Law under the Government of the Russian Federation*

*Moscow, Russia*

## Abstract

This article is dedicated to problematic issues of jurisdictional immunity, developing from the total liberation of foreign states from the jurisdiction of courts of other foreign states (the doctrine of absolute jurisdictional immunity) to a purely functional understanding of the activities of a modern foreign state, expressed in the concept of functional jurisdictional immunity and in an expansive approach to interpreting the actions of a state as a waiver of jurisdictional immunity and understanding its behavior in as consent to the jurisdiction of a court of a foreign State. The article examines the provisions of the norms of international treaties on the jurisdictional immunities of foreign states, acts of national law (in particular, the US Act on the Immunity of a Foreign Sovereign and the provisions of the Russian federal law on the jurisdictional immunities of foreign states and their property. The article considers the problems of identifying the defendant as a foreign state, the bearer of sovereign authority *iure imperii*, the problem of the criterion for distinguishing the actions of *iure imperii* and *iure gestionis*, the problem of understanding the principle of reciprocity and the problem of improper defendant for the actions of states not recognized by Russia. The article analyzes two international treaties — the 1972 European Convention on State Immunity and the UN Convention on Jurisdictional Immunities of States and Their Property, which are not international treaties of the Russian Federation, but are full-fledged instruments for the formation of norms of international law and national legislation. According to the author of this article, the list of “conclusive” actions of a foreign state indicating its consent to the jurisdiction of a foreign state is open.

**Keywords list (en):** jurisdictional immunity, sovereignty, foreign state, actions of an authoritative nature, actions of iure gestionis, commercial transactions, the principle of reciprocity, implied waiver of immunity, state consent to the jurisdiction of a foreign court

**Date of publication:** 29.08.2024

**Citation link:**

Naletov K. Transformation of the State Jurisdictional Immunity in a Comparative Legal Context // Journal of Foreign Legislation and Comparative Law. – 2024. – V. 20. – No. 4 C. 102-113 . URL: <https://jzsp.jes.su/s1991-32220000622-3-1-ru-153/>. DOI: 10.61205/S199132220031263-5

No orders found

---

# Трансформация юрисдикционного иммунитета государства в сравнительно-правовом контексте

**Налетов Кирилл Игоревич**

*Институт законодательства и сравнительного правоведения при Правительстве  
Российской Федерации  
Москва, Россия*

## **Аннотация**

Рассмотрены проблемные вопросы юрисдикционного иммунитета, эволюционирующего от тотального освобождения иностранных государств от юрисдикции судов других иностранных государств (доктрина абсолютного юрисдикционного иммунитета) к сугубо функциональному пониманию деятельности современного иностранного государства, выразившемуся в концепции функционального юрисдикционного иммунитета и в расширительном подходе к толкованию действий государства в качестве отказа от юрисдикционного иммунитета и пониманию его поведения в качестве согласия на юрисдикцию суда иностранного государства. Исследованы положения норм международных договоров о юрисдикционных иммунитетах иностранных государств, актов норм национального права (в частности, Акта США «Об иммунитете иностранного суверена» и Федерального закона «О юрисдикционных иммунитетах иностранного государства и имущества иностранного государства в Российской Федерации»). Рассмотрены проблемы идентификации ответчика в качестве иностранного государства, носителя суверенных властных полномочий *iure imperii*, проблема критерия разграничения действий *iure imperii* и *iure gestionis*, проблема понимания принципа взаимности и проблема ответственности за действия не признаваемых Россией государств. Проанализированы Европейская конвенция об иммунитете государств 1972 г. и Конвенция ООН о юрисдикционных иммунитетах государств и их собственности 2004 г., которые не являются международными договорами Российской Федерации, но представляют собой полноценные инструменты формирования норм международного права и национального законодательства. По мнению автора, перечень конклюдентных действий иностранного государства, свидетельствующих о его согласии на юрисдикцию иностранного государства, является открытым.

**Ключевые слова:** юрисдикционный иммунитет, суверенитет, иностранное государство, действия властного характера, действия *iure gestionis*, коммерческие сделки, принцип взаимности, подразумеваемый отказ от иммунитета, согласие государства на юрисдикцию иностранного суда

**Дата публикации:** 29.08.2024

**Ссылка для цитирования:**

Налетов К. И. Трансформация юрисдикционного иммунитета государства в сравнительно-правовом контексте // Журнал зарубежного законодательства и сравнительного правоведения. – 2024. – Т. 20. – № 4 С. 102-113 .

URL: <https://jzsp.jes.su/s1991-32220000622-3-1-ru-153/>. DOI: 10.61205/S199132220031263-5

---

User code: 0; Download date: 02.11.2024; URL - <http://jzsp.jes.su/s1991-32220000622-3-1-ru-153/> All right reserved.